
   

 

1 

 

Årsrapport 2019 ATP-samarbeidet 

 

                                                                                     

 

 

 

 

 

Barn tester ut den nye gang- og sykkelveien fra Viadukten til Lillesand sentrum ï 21. juni 2019.  

Foto Bjørne Jortveit 

 

 

 

Versjon 

26. mai 2020 

 



   

 

2 

 

Innhold 

1 Sammendrag s.  3 

2 Generelt om ATP-samarbeidet s.  4 

3 Befolkning s.  6 

4 Belønningsavtalene s.  8 

5 Trafikkstatistikk s.12 

 5.1 Personbiltrafikk s.12 

 5.2 Passasjerutvikling for buss s.18 

 5.3 Sykkeltrafikk s.18 

6 Infrastruktur-prosjekter s.24 

 6.1 Kollektiv ï ferdige prosjekt s.24 

 6.2 Kollektivprosjekt ï eksklusiv fysiske tiltak på vei s.27 

 6.3 Sykkel og gange ï ferdige prosjekt s.27 

 6.4 Sykkel og gange ï igangsatte prosjekt s.35 

 6.5 Reasfaltering viktige kommunale gang- og sykkelveier 3.34 

 6.6 Sykkelekspressveien s.39 

7 Kollektiv drift s.40 

8 Ny regional plan s.43 

9 Bompengeregnskap s.43 

10 Adferdskampanjer  s.45 

11 Mobilitetsplanlegging i virksomheter s.50 

12 Luftforurensning s.53 

 12.1 Svevestøv og nitrogendioksid fra biltrafikk s.53 

 12.2 Luftsonekart s.56 

13 Trafikkulykker og trafikksikkerhet s.57 

14 Regnskap s.58 

 Vedlegg (Belønningsavtalen 2017-2019) s.68 



   

 

3 

 

1. Sammendrag  
 

Belønningsavtalen 2017-2019: ATP-samarbeidet fikk, i henhold til Belønningsavtalen 

2017-2019, 90 mill. kr utbetalt fra Samferdselsdepartementet i 2019. I perioden 2017-

2019 er det utbetalt 300 mill. kr. 

 

Biltrafikk:   

I perioden 2016-2019 er personbiltrafikken gjennom bomstasjonene i Kristiansand økt 

med 1,1 %. Fra 2009 og fram til og med 2018 steg ikke biltrafikken. Men i 2019 økte den 

med 1,6 %. Dermed har ikke regionen klart å oppfylle målet om nullvekst for perioden 

2016-2019. 

 

Personbiltrafikken i rush var fremdeles lavere i 2019 enn i 2012 - 1,3 %. Tidsdifferensierte 

bomsatser ble innført september 2013. Men også rushtrafikken økte i 2019 - 1,8 %.  

 

Elbil-andelen fortsatte å øke i 2019. Økningen var 2,8 % sammenliknet med 2018. 

Elbilandelen var 4,3 % i 2019 (snitt gjennom året).  

Busstrafikk:  

I 2019 økte passasjerturer på bussene i Kristiansandsregionen med  

ca. 3 %. Det er statistikk for antall passasjerturer registrert i billettsystemet. Det foreligger 

også statistikk for automatisk passasjertelling (innført i 2019). Men dette er ikke 

sammenliknbart med statistikk fra billettsystemet.  

 

Sykkeltrafikk: 

Statistikk fra tre tellepunkter viser at sykkeltrafikken øker. Hannevika det punktet med  

lengst historikk. Der økte sykkeltrafikken med 3,4 % fra 2018 til 2019. Da er all 

sykkeltrafikk gjennom året tatt med. Også tellepunktene på Oddernesbroa og E18 

Vollevann viser økt sykkeltrafikk. I 2019 ble alle de seks tellepunktene i Kristiansand 

oppgradert med fast strøm. Det betyr at vi vil få troverdig statistikk fra alle tellepunktene i 

årene fremover.  

Ny infrastruktur:  

 

Gang- og sykkelveier / fortau som ble åpnet / ferdigstilt i 2019:  

¶ Gang- og sykkelvei fra Bakkane boligfelt til fylkesvei 405 på Vatnestrøm i Iveland. 

¶ Sykkelfelt med fortau fra Viadukten til Lillesand sentrum 

¶ Gang- og sykkelvei fra Myrane trafikkareal til skolene på Birkeland 

¶ Gang- og sykkelvei Hagen-Samkom i Vennesla 
 

 

Kollektivanlegg 

¶ Ny rutebilstasjon i Kristiansand 

¶ Ny gateterminal i Vennesla sentrum 
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Trafikkulykker:    

 

Statistikken viser fire drepte i Kristiansandsregionen i 2019, mot to i 20118. Antall hardt 

skadde var 7, mot 11 i 2018. Det var ingen i kategorien meget hardt skadde i 2019. Det 

var det heller ikke i 2018.  

 

Regnskap 2019:   

 

Kristiansand kommune:  

Regnskapet for ATP - Kristiansand kommune viser et resultat ved utgangen av 2019 på  

5,48 mill. kr. Etter avsetning til bundne fond (ufullførte og tidligere vedtatte prosjekt) var 

det ved årsskiftet et udisponert beløp på 417.000 kr.  

 

Agder fylkeskommune: 

I 2019 har fylkeskommunen regnskapsført bruk av ca. 104 mill. kr som gjelder 

belønningsavtalen 2017-2019, og ca. 3,3 mill. kr som gjelder belønningsavtalen  

2013-2016. Totalt er det brukt ca. 107,3 mill.kr i belønningsmidler i 2019. 

 

Fra 2019 til 2020 ble det overført ca. 46,8 mill. kr av midlene som gjelder 

belønningsavtalen 2017-2019. Tilsvarende ble det overført ca. 10,2 mill.  

som gjelder belønningsavtalen 2013-2016. Totalt ble det overført ca. 57 mill. kr 

i belønningsmidler.  

 

Renter på belønningsmidlene 2019 beløp seg til ca.1,9 mill. kr. Renteinntektene er innbakt  

i overførte midler som er beskrevet over. 

 

Myk pakke ς samferdselspakke 1 

Det er ikke midler igjen i myk pakke, Samferdselspakke 1. Den er avsluttet.  

 

2. Generelt om ATP-samarbeidet 
 

ATP-prosjektet, som startet i 2004, ble fra 2010 et permanent regionalt samarbeid.  

Areal- og transportplansamarbeidet i Kristiansandsregionen er integrert i Knutepunkt 

Sørlandet.  

 

Samarbeidspartnere 

 

Før kommune- og fylkessammenslåingen ved nyttår 2019/2020 var dette 

samarbeidspartnerne i ATP-samarbeidet: 

 

Kommunene: Lillesand, Birkenes, Iveland, Søgne, Songdalen, Vennesla og Kristiansand. 

Fylkeskommunene: Aust-Agder og Vest-Agder. I tillegg deltar Statens vegvesen og Agder 

Kollektivtrafikk i ATP-samarbeidet. 

ATP-samarbeidet styres av ATP-utvalget, der alle kommunene og de to 
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fylkeskommunene er representert.  

 

ATP-sekretariatet 

 

Fram til nyttår 2019/2010 var ATP-sekretariatet delt mellom Kristiansand kommune og 

Vest-Agder fylkeskommune. Grovt sett er oppgavefordelingen i sekretariatet slik:  

 

Kristiansand kommune   

- oppfølging av gang- og sykkelveier i myk pakke og ansvar for gang/sykkel generelt  

- ansvar for etablering av innfartsparkering 

- utarbeidelse av miljøplan ï luftforurensning trafikk  

- planlegging og gjennomføring av adferdsaksjoner sykkel, gang og buss 

 

Fylkeskommunen 

- innehar teknisk sekretariat  

- hovedansvar for myk pakke 

- ansvar for trafikksikkerhet 

- ansvar for kollektivtrafikk 

- forvalter belønningsmidler for avtalen 2013-2016 

- forvalter belønningsmidler for avtalen 2017-2019 

 

Personell i sekretariatene i 2019: 

Kristiansand: Jan Erik Lindjord, rådgiver (30 % stilling), Christen Egeland, rådgiver 

(75 % stilling og Bjørne Jortveit, rådgiver (100 % stiling.) 

 

Fylkeskommunen: Jan Otto Hansen - sekretariatsleder, Elisabeth Hording Mathiesen ï 

rådgiver og Egil Strømme - rådgiver. I tillegg bidrar samferdselssjef Vidar Ose og 

fylkeskommunens politiske sekretariat. 

 

Saksbehandling  

 

Sekretariatet forbereder saker til fagrådet og klargjør saker til ATP-utvalget.  

Vanligvis innstiller fagrådet til ATP-utvalget. Men i saker som må på høring til 

kommunene, er det rådmannsutvalget i regionen som innstiller. Endringer i  

Samferdselspakke 1 - myk pakke, forlenget bompengepakke 2018-2020, 

belønningsavtalen 2013-2016 og belønningsavtalen 2017-2019 sluttbehandles i  

fylkestinget. (Fram til nyttår 2019 / 2020 Vest-Agder fylkesting).  

 

Møter i 2019: I 2019 ble det avholdt fem møter i ATP-utvalget.   
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ATP-utvalgets medlemmer 2019 

 

1 Terje Damman, leder, VAF 11 Vidar Lynnæs, Kristiansand 

2 Tore Askildsen, VAF 12 Aase G. Paulsen, Kristiansand 

3 Randi Olaug Øverland, VAF 13 Nils Olav Larsen, Vennesla 

4 Anju C. Manneråk, VAF 14 Johnny Greibesland, Songdalen 

5 Morten Ekeland, VAF 15 Arne Thomassen, Lillesand 

6 Inger Lise Hillestad Aasen, AAF 16 Astrid Hilde, Søgne 

7 Harald Furre, Kristiansand 17 Anders Christiansen, Birkenes 

8 Trond Henry Blattmann, 

Kristiansand 

18 Gro-Anita Mykjåland, nestleder, 

Iveland 

9 Morten Leuch Elieson, Kristiansand   

10 Jørgen Kristiansen, Kristiansand   

 

 

Fagrådet  

 

Sammensetningen i fagrådet er den samme som for tidligere teknisk utvalg i Knutepunkt 

Sørlandet. Kommunene stiller fortrinnsvis med teknisk leder eller plansjef.  

Fagrådet hadde i 2018 denne sammensetningen:  

Organ Medlemmer 

Vest-Agder fylkeskommune Vidar Ose og Diderik Cappelen 

Aust-Agder fylkeskommune Cato Moen 

Kristiansand kommune Knut Felberg 

Vennesla kommune Vidar Homme / Ingrid S. Konsmo 

Søgne kommune Torkjell Tofte 

Songdalen kommune Thor Skjevrak 

Birkenes kommune Halvor Nes 

Lillesand kommune Trude Jakobsen / Audun André Larsen 



   

 

7 

 

Iveland kommune Egil Mølland 

Statens vegvesen Dagfinn Fløistad 

Agder Kollektivtrafikk Siv Elisabeth Wiken 

 

 

Samarbeid med kommunene og andre samarbeidspartnere 

ATP-sekretariatet kommuniserer administrativt med kommunene via en ATP-kontakt i 

hver kommune. Dette gjelder utlysning av midler, innspill, høringer og utarbeidelse av  

ATPs driftsbudsjett. 

 

Tidligere har ATP hatt administrative arbeidsgrupper: sykkelgruppa og kollektivgruppa. 

Men etter at Byvekstavalens organisasjon kom på plass, har samarbeid om veiprosjekt, 

kollektiv, sykkel og gange foregått i denne. 

 

3. Befolkning  
 

Befolkningsutviklingen 2015-2019 

Veksten fra 2018 til 2019 var 1 % for hele Kristiansandsregionen. I perioden 2015-2019 

var veksten 4,8 %.  

 

 

 2015 2016 2017 2018 2019 2018- 

2019 

2015- 

2019 

Kristiansand 88 447 89 268 91 440 92 282 93 339 1,1 % 5,5 % 

Søgne 11 260 11 321 11 342 11 403 11 582 1,6 % 2,9 % 

Songdalen 6 419 6 586 6 656 6 706 6 713 0,1 % 4,6 % 

Vennesla 14 308 14 425 14 532 14 630 14 774 1 % 3,3 % 

Lillesand 10 577 10 702 10 871 10 990  11 074 0,8 % 4,7 % 

Birkenes 5 147 5 178 5 187 5 212 5 226 0,3 % 1,5 % 

Iveland 1 317 1 342 1 330 1 326 1 331 0,4 % 1,1 % 

Kristiansands- 

regionen 

137 475 138 822 140 028 142 549 144 039 1,0 % 4,8 % 

Kilde: SSB 
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4. Belønningsavtalene 

 

4.1 Belønningsavtalene - økonomiske rammer 

 

Belønningsavtalen 2017-2019 

 

Belønningsavtalen 2017-2019 ble undertegnet 30. mai 2017 av 

Samferdselsdepartementet og regionen v/ Vest-Agder fylkeskommune og Kristiansand 

kommune.  Avtalen har en ramme på 300 mill. kr fordelt slik:  

2017 2018 2019 Totalt 

120 mill. kr 90 mill. kr 90 mill. kr 300 mill. kr 

 

I tråd med avtalen er 300 mill. kr utbetalt til regionen ved Vest-Agder fylkeskommune.  

De siste 90 millionene ble utbetalt i 2019. En endelig prosjektportefølje for avtalen ble 

vedtatt i ATP-utvalget 16. juni 2017. Det ble vedtatt en finansieringsplan der midlene 

brukes slik: 

2017 2018 2019 Totalt 

107 mill. kr 100 mill. kr 93 mill. kr 300 mill. kr 

 

Senere er porteføljen justert ved budsjettbehandling, både i 2018 og 2019.  

 

Belønningsavtalen 2013-2016 

 

Den 13. september 2013 ble det inngått belønningsavtale mellom Kristiansandsregionen 

v/ Vest-Agder fylkeskommune og Kristiansand kommune og Samferdselsdepartementet. 

I perioden er det utbetalt 285 mill. kr i ordinære belønningsmidler og 65 mill. kr i ekstra 

belønningsmidler ï totalt 350 mill. kr.  

 

 

 

4.2 Forbruk og gjenstående midler 

 

Belønningsavtalen 2017-2019 

 

Det er brukt ca. 104 mill. kr av midlene fra belønningsavalen 2017-2019 i 2019. 

Med renter overføres ca. 46,8 mill. kr til 2020. Driftsmidler kollektiv er brukt, mens det 

gjenstår noen infrastrukturtiltak for kollektiv / sykkel- og gange som ikke er gjennomført. 

Ikke fullførte prosjekt er under bygging, planlegging / ferdig prosjektert. De aller fleste vil 

bli gjennomført i 2020. Enkelte vil få oppstart i 2020, med planlagt fullførelse i 2021. 
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2019 - avtalen 2017- 2019 

Midler overført fra 2018 59,1 mill. kr 

Tildelt fra SD i 2019 90,0 mill. kr 

Totalt til disp. i 2019 149,1 mill. kr 

Forbruk 2019 -104 mill. kr 

Renter 2019 +1,7 mill. kr 

Overført til 2020 46,8 mill. kr 

 

Belønningsavtalen 2013-2016, inkludert ekstra belønningsmidler 2015 og 2016 

 

Det gjenstår ca. 10,3 mill. kr til gjennomføring av resterende prosjekt. Forbruket i 2019 var 

hovedsakelig knyttet til fullføring av GS Viadukten-Lillesand sentrum.  

 

2019 ï avtalen 2013-2016 

Overført fra 2018 12,9 mill. kr 

Forbruk - 3,3 mill. kr 

Renter 2019 + 0,25 mill. kr 

Refusjon kommunen 

RVU 2018 

+ 0,4 mill. kr 

Overført til 2019 10,2 mill. kr 

 

Totalt gjenstående midler  

Belønningsmidler 2017-2019 46,8 mill. kr 

Belønningsmidler 2013-2016 10,2 mill. kr 

Totalt disponible midler årsskiftet 2017/2018 57 mill. kr 

 

Ved årsskiftet 2019/2020 var det totalt ca. 57 mill. kr til disposisjon for  

å gjennomføre prosjekter i de to belønningsavtalene.  
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4.3 Prosjektportefølje etter vedtak i ATP-utvalget 13. desember 2019 
 

Prosjekter 2017 2018 2019 Sum 

Drift økt kollektivtilbud og flexikort  55 57 59   

Nye driftstiltak - forberedelse BMA    8 14   

Sum kollektiv drift  55 65 73 193 

     

Infrastruktur kollektiv         

Terminalbygg ny rutebilstasjon, Kvadraturen  10 10     

Utomhus Rutebilstasjonen   1  

Kollektivterminal Søgne, pilot    15       

Ladestasjoner el-buss   1,9     

Hurtiglading for el-taxi                          1,5  

Oppgradering av holdeplasser  2 4 2   

Leskur for kollektivreisende   1  

Reguleringsplasser buss     1,5   

Lundsbroa-Tangen   1,4  

Svingebevegelser Lund Torg faser i kryss   1,0  

Innfartsparkering   2,1  

Kollektivterminal UiA, reg.plass og kollektivknutep.  10       

Sum infrastruktur kollektiv:   37 15,9 11,5 64,4 

Sum kollektiv 92 80,9 84,5 257,4 

     

Infrastruktur sykkel         

GS Vatneli-Kilen 3       

Salemsvegen etappe 1   4     

GS fra Bakkane boligfelt til Fv 405, inkl. busstopp    3     

GS Viadukten-Lillesand sentrum  5       

Trygg sykkelparkering kommunene  3       

Reasfaltering av viktige kommunale sykkelveier      3,2   

Reasfaltering GS fylkesveier   1,1  

Bysykkelordning   0  

Sum infrastruktur sykkel:     11 7 5,3 23,3 

     

Infrastruktur gange         

Reasfaltering Tollbodgt, Kronprinsens gt.-Tinghuset   0,8  

GS fra Myrane trafikkareal til skolene 1       

Asfaltert skulder langs Fv 114  2       

Snarvei Smååsane-Moseidmoen     1   

Opprustning til GS Bispegra-Kløvertun    3     

Hengebroa Haus-Mosby, breddeutvidelse    5 5   

Snarveier Kristiansandsregionen  1 1     

Sum gange:  4 9 6,8 19,8 

          

Avsatt reserve for å dekke merforbruk 2019   0 0 

     

Sum totalt 107 96,9 96,6 300,5 
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Endringer i porteføljen 2019 

 

I ATPs budsjett for 2020 ble det gjort følgende endringer i porteføljen: 
 
1. Bysykkelordning (2019) er foreløpig tatt ut av porteføljen på bakgrunn av to forhold. Det er     
    per i dag kommet inn en kommersiell aktør som tilbyr el-sparkesykler i Kristiansand. Det     
    andre er at AKT er i gang med å vurdere ulike mobilitetssystemer bl.a. der utleiesykler kan    
    være en del av en kollektivreise. 

 
2. Ladestasjoner for el-buss er styrket med 1,4 mill. kr, fra 0,5 til 1,9 mill. kr.  Det gjenstod en  
    rest på 1,4 mill. kr på budsjettposten Reguleringsplasser for buss. Disse midlene 

  er altså omdisponert til ladestasjoner for el-buss. 
 
Det er satt i gang et prosjekt med å utvide bruk av rene elbusser og disse vil ha behov for 
hurtiglading rundt om i rutenettet. Midlene her vil sikre god kontinuitet i arbeidet med å få 
på plass nødvendig infrastruktur.  
 

3.  Hurtiglading el-taxi er styrket med 1 mill. kr, fra 0,5 til 1,5 mill. kr.  

 
Det gjort ytterligere to endringer i porteføljen:  

 

4. GS fra Myrane trafikkareal til skolene er tilført 1 mill. kr. Midlene er omdisponert fra        

prosjektet Fortau Tøane-Valetjønn sør. Begge prosjektene ligger i Birkenes kommune.  

5. Snarvei Smååsane-Moseidmoen er tilført 1 mill. kr. Midlene er omdisponert fra 

prosjektet 

    Snarvei Lomtjønn-Piningen. Begge prosjekt ligger i Vennesla kommune  
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5. Trafikkstatistikk 

 

5.1 Personbiltrafikk 
 

I belønningsavtalen er det kun ett kriterium regionen blir målt etter. Det er nullvekst i 

personbiltrafikken i perioden 2017-2019, definert som passeringer gjennom de fem 

bomstasjonene i Kristiansand. Sammenlikningsåret er 2016.  

 

Sitat fra belønningsavtalen:  

«Denne belønningsavtalen viderefører målsetting om 0-vekst fra belønningsavtalen 2013-

2016. Personbiltrafikken gjennom bomstasjonene skal ikke overstige trafikken i 2016». 

 

Videre er det nedfelt i avtalen hva slags virkemidler som skal brukes. Sitat fra avtalen:  

 

òDet legges til grunn at målsettingene for trafikkavviklingen skal nås gjennom restriktive 

tiltak for personbiltrafikk, arealpolitiske virkemidler og kollektivtransportfremmende tiltak 

(evt. også tiltak for sykkel og gange), slik det fremgår av byområdets søknad om 

belønningsmidler. Dersom det ligger an til at målene ikke vil bli nådd, må byområdet 

justere virkemiddelbruken.ò 

Klarte ikke nullvekstmålet i 2019 

I 2019 var personbiltrafikken ca. 1,1 % høyere enn i 2016. Målet om nullvekst er dermed 

ikke nådd. Det er første gang siden 2009 at målet om nullvekst ikke er innfridd.  

 

Det kan være flere årsaker til at nullvekstmålet ikke ble nådd: 

¶ Regionen har ikke fått en byvekstavtale 
Våren 2017 ble forslag til byvekstavtale sendt fra regionen til 
Samferdselsdepartementet. Tre år etter er det ennå ikke i gang forhandlinger. 
Regionen er av den mening at nullvekstmålet etter all sannsynlighet hadde blitt 
oppfylt dersom en byvekstavtale hadde kommet på plass i 2018 eller 2019. En 
byvekstavtale vill ha gitt større bevilgninger til sykkel, gange og kollektivtrafikk, og 
bomtakstene hadde økt. Økte bomtakster gir erfaringsmessig lavere biltrafikk.  
 

¶ Bomtakstene uendret siden 2013 
Bilistene er blitt vant med å betale 11,20 kr utenfor rushtid og 16,80 kr i rushtid. 
Takstene er ikke endre siden innføringen i 2013. Mange bilister har vendt seg til 
takstene. Dersom ny Stortingsproposisjon for bomstasjonene i Kristiansand var 
blitt vedtatt i høstsesjonen, slik regionen hadde håpt på, ville indeksregulering av 
satsene blitt innført tidlig i 2020. I tillegg ville det blitt innført betaling også for elbil. 
Dette vil vært med å bremse trafikken. Håpet er nå at nye bomsatser kan innføres 
høsten 2020. 
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¶ Gratis for stadig flere  
Elbil-andelen gjennom bomstasjonene har økt fra null i 2013 til drøyt 14 prosent i 
snitt for året 2019. Det betyr at stadig flere kjører gratis gjennom bomstasjonene. 
Dette fører til mer biltrafikk. En ny undersøkelse viser at el-bilister kjører mer enn 
bilister som kjører fossilbil - (Urbanet Analyse rapport 121/2019 - Tiltak for å 
redusere biltrafikk i Oslo). 
 

¶ Befolkningsvekst 
En forklaring på vekst i biltrafikken i perioden 2016-2019 er befolkningsveksten. I 
denne perioden har befolkningen i regionen økt med ca. 4,8 %. Folketallet for 
2019 er fremskrevet med basis i SSBs statistikk for utgangen av 3. kvartal. 
Folketallet ved utgangen av 2016 var 138 822. Fremskrevet folketall ved utgangen 
av 2019 var 145 419. 
 

 

Passeringer gjennom bomstasjonene 2013-2019: 

 

 
Personbiltrafikken i 2019 var 1,1 % høyere enn i 2016. For første gang siden 2009 innfris 

ikke kravet til nullvekst i biltrafikken.  Statistikkilde: Ferde AS. 

 

2014 2015 2016 2017 2018 2019 Utvikling 

2016-2019 

18 469 230 18 646 756 18 687 753 18 681 155 18 585 568 18 889 887 1,08 % 

Statistikkilde: Ferde AS. 
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https://www.urbanet.no/publikasjoner/utredning-av-tiltak-for-a-redusere-biltrafikken-i-oslo
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Personbiltrafikken fordelt på de fem bomstasjonene for perioden 2014-2019. Trafikken på  

begge europaveiene økte fra 2018 til 2019. Statistikkilde: Ferde AS. 

 

 

Bom-

stasjon 

2014 2015 2016 2017 2018 2019 Endr. 

2018-

2019 

i % 

Endr. 

2016- 

2019 

i % 

E18  7 956 390 8 138 195 8 179 628 8 211 598 8 141 116 8 287 985 +1,8 +1,3 

E39 6 923 559 7 161 861 7 175 537 7 189 454 7 210 016 7 358 337 +2,1 +2,5 

Rv 9 Grim 2 134 829 1 881 288 1 876 309 1 834 865 1 834 373 1 818 876 -0,8 -3,1 

Presteh. 510 019 508 833 505 848 506 146 471 175 486 745 +3,3 -3,7 

Sødal 944 433 956 579 950 431 939 092 928 888  937 944 +1.0 -1,3 

Totalt 18 469 230 18 646 756 18 687 753 18 681 155 18 585 568 18 889 887 +1,6 +1,08 

Tabellen viser antall passeringer gjennom bomstasjonene i perioden 2014-2019. I 2018 

var det økning på begge europaveiene og ved tellepunktene på Presteheia og Sødal. 

Nedgangen på Rv 9 har nok en gang vist nedgang. Totalt har trafikken økt med ca. 1,1 % 

fra 2016 til 2019. Statistikkilde: Ferde AS. 
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Gjennom mange år har trafikken på europaveiene økt. Men denne økningen er veid opp 

av en markant nedgang på Rv 9. Trenden for E18 syntes å være snudd i 2018 med en 

nedgang på 0,9 %. Men i 2019 har økte trafikken igjen med 1,8 %. E39 gjør et nytt byks 

oppover med 2,1 %. Når også trafikken over bomstasjonene på Presteheia og Sødal har 

økt, er det en klar trend at trafikken vokser.  

 

Gjør man opp status for perioden 2016-2019, så er det økning på europaveiene og 

nedgang over de andre bomsnittene. Men trafikken er så mye større på europaveiene at 

nedgangen ikke kompenserer tilstrekkelig for å nå nullvekst. 

 

 

Elbiler 

 

Antall elbiler gjennom bomstasjonene har økt kraftig i perioden 2014-2019. I 2014 

utgjorde elbilene bare 2 % av personbiltrafikken, mens elbilene utgjorde 14,3 % av 

personbilene i 2019. Økningen fra 2018 er 2,8 %. Elbilene inngår i statistikken for 

totaltrafikk og rushtidstrafikk.  

Dersom man trekker ut alle passeringene av elbiler i bomringen, viser det seg at 

nedgangen i konvensjonelle biler / hybridbiler var 1,7 % fra 2018 til 2019.  Fra 2013 til 

2019 har nedgangen vært hele 12,8 %. 

 

Andel elbiler i prosent av total trafikk 

Bomstasjon 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 

E18 Bjørndalssletta   1,9 3,9  6,1 9,5 11,8 14,8 

E39 Vesterveien   2,0 3,9  5,9 8,9 11,1 13,9 

Rv9 Grim   1,8  4,1 6,1 8,4 10,8 13,8 

Presteheia   3,0 6,4  10,5 15,1 18,7 21.8 

Sødal   1,4 3,2  4,7 7,0 9,1 11,5 

Snitt totaltrafikk 0,7  2,0 4,0  6,1 9,2 11,5 14,3 

Det blir stadig flere elbiler som passerer bomstasjonene. I 2019 var 14,3 % av alle 

passeringer en elektrisk drevet bil. Statistikkilde: Ferde AS. 
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Figuren viser en kraftig vekst i andelen el-biler fra 2016 til 2019. I snitt var andelen el-biler 

14,3 % i 2019. For fem år siden var andelen bare 2 %. Statistikkilde: Ferde AS 

Figuren viser utviklingen i personbiltrafikken og forholdet mellom elbiler og konvensjonelle 

biler. Den blå kurven viser hvordan totaltrafikken, inkludert elbiler, har utviklet seg, mens 

den brune kurven viser hvordan passeringer med konvensjonelle biler / hybridbiler har 

utviklet seg. I 2019 var 14,3 % av alle passeringene gjennom bomstasjonene el-biler. 

Statistikkilde: Ferde AS. 
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Rushtrafikk 

 

Tidsdifferensierte bomsatser ble innført 16. september 2013. Statistikk viser at nedgangen 

i rush fra 2012 til 2019 har vært 1,3 %. Det skjedde en markant nedgang umiddelbart ved 

etablering av tidsdifferensierte bomstaser. Effekten holdt seg lenge rundt 3 %. Men de to 

siste årene har rushtrafikken økt. I 2019 økte rushtrafikken med 1,8 % sammenliknet med 

2018. I morgenrushet økte trafikken med 1,7 %. I ettermiddagsrushet var økningen 2,0 %. 

Også i 2018 økte trafikken i rush - 0,3 %. 

 

Totalt sett nærmer rushtrafikken seg samme nivå som før de tidsdifferensierte takstene 

ble innført. Men differensierte bomsatser har fremdeles effekt. 

 

 

Rushtrafikk morgen og ettermiddag 

Rushtid 

Redusert 

trafikk 

2012-2019 

 Endring % 

Morgen   -5 651 -0,2 

Ettermiddag -71 895 -2,5 

Sum -77 545 -1,3 

  

Endring i rushtrafikk høsten 2013 etter innføring av tidsdiff. bomsatser 

 2012 2013 Endring  Prosent 

Uke 38 og 39 244 325 226 533 17 992 -7,3 

oktober 549 195 519 858 29 337 -5,3 

november 542 537 492 015 50 522 -9,3 

 

 

 

 

 

Tabellen viser at reduksjonen 

i rush er betydelig større 

i ettermiddagsrush enn 

i morgenrushet. 

Statistikkilde: Ferde AS 
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5.2 Passasjerutvikling buss 
 

Gjennom mange år er det brukt belønningsmidler for å styrke rutetilbudet i regionen. 

Statistikk fra Agder Kollektivtrafikk viser at dette har gitt god effekt. Busstrafikken har vært 

i vekst hvert år i avtaleperioden 2013-2016, og denne gode utviklingen har fortsatt inne i 

den nye avtaleperioden i 2017-2019. Området som er omtalt i rapporten er bussrutene i 

Søgne, Songdalen, Vennesla og Kristiansand ï også kalt Kristiansands-kontrakten.  I 

tillegg er linje 100 mellom Kristiansand og Arendal omtalt. 

 

Automatisk passasjertelling 

 

Fra 1. januar 2019 har alle bussene fått installert automatisk passasjertelling. 

Reisestatistikkene var tidligere kun basert på data fra billettsystemet, dvs. avlesning av 

billettregistreringene om bord på bussene. Den nye måten å telle passasjerturer på  

er ikke sammenliknbar med den gamle. Automatisk passasjertelling er en mye sikrere 

måte å registrere passasjerturer på. Tidligere var det en god del turer som ikke ble telt.  

 

Vekst på 3 prosent etter gammel tellemåte 

Tellemåten basert på billettsystemet viser en økning på ca. 3 % fra 2018 til 2019. 

Totalt ble det telt 9,7 mill. passasjerturer i 2019.  Med automatisk passasjertelling 

er det registrert ca. 11,8 mill. passasjerturer.  

 

 
Den gule søylen visertotalt antall passasjerturer etter gammel tellemåte, mens den 

grå søyle viser totalt antall turer ved automatisk passasjertelling. Det er drøyt 

2 mill. turer i forskjell på de to måtene å registrere passasjerer på. Blå og brun søyle 

er også basert på automatisk passasjertelling. Statistikkilde: Agder Kollektivtrafikk 
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Veksten på ca. 3 % etter gammel tellemetode er tallet Agder Kollektivtrafikk regner som 

den offisielle veksten fra 2018 til 2019.Flytting av produksjon mellom kontrakter og 

endring i produktutvalget gjør at det kan være skjult vekst i 2019. Blant annet ble nedre 

aldersgrense for barn endret fra 4 til 6 år. Bruken av familiebillett (en voksen kan ta med 

seg inntil 4 barn gratis i helgene) har også økt i 2019. 

 

  2014 2015 2016 2017 2018 2019 

Bussmetro   3 718 197    3 764 033    3 890 456    3 796 897    3 720 939   

Andre ruter i 
Kristiansand   4 759 481    4 775 203    5 028 176    5 426 742    5 723 281  

 

Sum   8 477 678    8 539 236    8 918 632    9 223 639    9 444 220  9 700 000 

 

 

I perioden 2014-2019 økte antall passasjerturer med 14,4 %. Også dette er basert 

statistikk for den gamle tellemåten. Økningen skyldes en rekke forhold:  

¶ Bedre rutetilbud 

¶ Moderate priser på periodekort, flexikort og andre billettyper 

¶ Appene «AKT reise» og «AKT billett» 

¶ Sanntidsinformasjon 

¶ Oppgraderte busstopp 

¶ Nye innfartsparkeringer 

¶ Adferdskampanjer 
 

 

Stor forskjell på gammel og ny tellemetode 

 

Forskjellen på hele 2,1 mill. passasjerturer på gammel og ny tellemåte kan forklares på 

mange måter. Tidligere statistikk baseres på faktiske registreringer i billettsystemet. 

Personer som ikke har reisebevis eller reiser gratis har ikke blitt registrert, dette inkluderer 

en stor del av skolereisene i området. Passasjertelling registrerer alle påstigende 

passasjerer! 

 

Ny metrorute ï M4 4 

 

I 2019 ble det gjort var flere betydelige endringer i rutesystemet som gjør det vanskelig å 

sammenlikne kategorier av reiser. Den største endringen i 2019 var innføring av  

en metrorute 4 ï M4. Dermed kan man ikke sammenlikne metrorutene som egen kategori 

fra 2018 til 2019. M4 erstattet i sin helhet rute 18 og delvis rute 17.  
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Passasjertall basert på automatisk passasjertelling. I 2019 utgjorde 

metrorutene 39,9 % av alle reiser. Statistikkilde: Agder Kollektivtrafikk 

 

I 2019 utgjorde de fire metrorutene 39,9 % av alle passasjerturer. Fremdeles er dette 

veldig populære ruter. Men det er andre ruter med like høye passasjertall ï rute12 

Vågsbygd senter - Kjos haveby - Kvadraturen ï Justvik og rute 15 Tinnheia - 

Kvadraturen - Lund ï Universitetet. På grunn av dette opererer Agder Kollektivtrafikk 

med en kategori som heter de «10 mest populære rutene». I 2019 hadde disse 10 rutene 

76 % av alle passasjerturene.  

 

 
De 10 mest populære rutene har 76 % av hele passasjer- 

belegget i Kristiansandsregionen (Kristiansands-kontrakten). 

Statistikkilde: Agder Kollektivtrafikk 

 -

 2 000 000

 4 000 000

 6 000 000

 8 000 000

 10 000 000

 12 000 000

 14 000 000

Passasjerturer inkludert 
ny metrorute - M4

Bussmetro (M1,M2,M3,M4) Andre linjer Kristiansand Sum

Andre linjer Kristiansand 10 Største linjer



   

 

21 

 

Linje 100 Kristiansand-Arendal 

 

Automatisk passasjertelling viser 777.000 reiser på Linje 100 i 2019. Dette er bussruten 

mellom Kristiansand og Arendal. Antall passasjerturer er ikke sammenliknbart med  

tidligere år da statistikken baserte seg på registeringer i billettsystemet. 

 

Linje 100 mellom Kristiansand og Arendal har for øvrig hatt en jevn vekst i 

gjennom mange år. Det skyldes først og fremst først økt frekvens, Linje 100 er subsidiert 

med belønningsmidler siden 2009. 

 

Tilskudd til bussdrift i regionen, fordelt på finansieringskilder  

 2015 2016 2017 2018 2019 

Netto tilskudd fra VAF  118 317 386 129 802 374 129 283 075 142 200 915   150 823 782 

Tilskudd belønningsmidler  43 000 000 47 000 000 55 000 000   65 000 000 73 000 000 

Tilskudd Kristiansand 

kommune 

   3 962 000 4 061 000 4 162 000 4 271 000 4 903 360 

Totalt tilskudd  165 279 386 180 863 374 188 445 075 211 471 915 228 201 782 

Tabellen viser tilskudd til bussdrift i Kristiansandsregionen (mill. kr) for årene 2015-2019. 

Statistikkilde: Agder Kollektivtrafikk. 

 

 

5.3 Sykkeltrafikk 

Sykkeltrafikken i Kristiansand og i Kristiansandsregionen har i mange år vært i klar vekst. I 

RVU 2013/14 viste en sykkelandel 10 prosent for Kristiansand og 8 prosent for regionen. I 

2018 kåret Syklistenes landsforening Kristiansand til Norges beste sykkelby. 

 

 
Statistikk for alle månedene i året viser at syklingen øker ved tellepunktet 

i Hannevika. Økningen var 3,4 % fra 2018 til 2019. Statistikk: Statens vegvesen. 
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Foreløpige tall fra RVU 2017/2018 viser at sykkelandelen har gått ned i Kristiansand fra 

10 til 8 prosent. Dette finner vi ikke noe belegg for i målinger gjort av faktisk sykling. 

Tellepunket på Vesterveien, som har veldig god historikk, har i mange år vist en fin 

økning.  Statistikk for hele året viser en økning på 3,4 % fra 2018 til 2019. Dette 

tellepunktet fanger opp sykkeltrafikk Vågsbygd, samt fra Hellemyr og Søgne og 

Songdalen. Vågsbygd er den største bydelen i Kristiansand.  

 

I august 2018 åpnet en viktig parsell av sykkelekspressveien fra Myrbakken til 

Nikkelverket. Dette bidro til en fin økning for sykling fra Vågsbygd til byen 

 

Den gode utviklingen generelt sett i Kristiansandsregionen skyldes i første rekke at gang- 

sykkelveinettet stadig er blitt bedre, inkludert sykkelparkering. Bompenger og 

tidsdifferensierte bomsatser har effekt. Det har også satsing på gange- og 

sykkelkampanjer. Arbeidet til aktive sykkelklubber har også betydning. 

 

 

 
Statistikk for såkalt sikre uker i Hannevika viser en jevn stigning i en 

årrekke, riktignok med en liten nedgang i 2019. Statistikken i diagrammet  

viser sykkeltrafikken i sommerhalvåret ï ekskludert ferieperioder.  

Statistikk: Statens vegvesen 

 

Oppgraderte sykkeltellepunkter i 2018/2019 

Det skal ikke stikkes under en stol at det har vært til dels store problemer med å drifte fem 

av de seks sykkeltellepunktene i Kristiansand. I rapporter til departementet er dette 

beskrevet flere ganger. Derfor har regionen nesten utelukkende brakt statistikk for 

Hannevika. 
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Etter et spleiselag mellom ATP-samarbeidet og vegvesenet er nå alle de seks 

tellepunktene i Kristiansand oppgradert med fast strøm. Oppgraderingen ble delvis gjort i 

2018 og delvis i 2019. Dette betyr at vi nå kan begynne å opparbeide troverdig historikk, 

utover tellepunktet i Hannevika. Per i dag har vi disse tellepunktene: 

 

¶ Oddernesbroa. Teller sykkeltrafikk på E18. 

¶ Lundsbroa. Teller sykkeltrafikk ut og inn av Kvadraturen. 

¶ Vollevannet - to tellepunkt: Ett teller sykkeltrafikk langs E 18, og ett teller 
sykkeltrafikk på Fv 452) 

¶ Gartnerløkka. Teller sykkeltrafikk ut og inn av Kvadraturen fra Rv 9, samt 
sykkeltrafikk langs den nordlige tangenten av Kvadraturen. 

¶ Hannevika. Teller sykkeltrafikk på sykkelekspressveien langs Vesterveien. Teller 
trafikk fra Vågsbygd og Hellemyr, samt Søgne og Songdalen).  
 
 

 
Syklingen øker også ved tellepunket E 18 Vollevannet.  

Statistikkilde: Statens vegvesen 

 

 
Syklingen øker også ved tellepunket E 18 Oddernesbroa.  

Statistikkilde: 
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6. Infrastruktur-prosjekter 
 

6.1 Kollektiv ï ferdige prosjekt 

 
Ny kollektiv infrastruktur og et mer attraktivt kollektivtilbud er sentralt for å nå målet om 
nullvekst i biltrafikken. 
 
Ny rutebilstasjon i Kvadraturen  
  
Ny rutebilstasjon ble bygd ferdig sommeren 2019. Den ble åpnet for publikum 5. juli.  
Parkanlegg og sykkelparkering ble gjort ferdig før året var omme.   
  
Totalt har ny rutebilstasjon kostet 41 mill. kr. Belønningsmidler fra avtalen 2017-2019 har 
delfinansiert anlegget ï 20 millioner kr til selve bygget og 200.000 kr til sykkelparkering.  
Kristiansand kommune og Vest-Agder fylkeskommunen har bidratt med resten av   
finansieringen.  
  
Rutebilstasjonen skal fungere for passasjerer på regionale og nasjonale bussruter.  
Den består av 100 kvadratmeter venteareal for passasjerer og 100 kvadratmeter kiosk.  
For å redusere klimaavtrykket, er rutebilstasjonen stor grad bygd av tre.  
  

  
Ordfører Harald Furre kipper snor ved den formelle åpningen av ny rutebilstasjon  
5. juli 2019. Foran Inge Os i Agder Kollektivtrafikk. Foto: Fædrelandsvennen   
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Ved rutebilstasjonen er det anlagt ny sykkelparkering med vegger 
 og tak. Her er det plass til ca. 40 sykler. Foto: Raimond Oseland  
 

Gateterminal for buss Vennesla sentrum 
 
For 2 mill. kr ble det, på tampen av 2019, bygd gateterminal i Vennesla sentrum. Det er 
bygd brede, lange og godt plasserte busstopp. Det skal betjene begge de to regionale 
rutene 30 og 31, samt lokalbussene til Heptekjerr, Smååsane, Lomtjønn og 
Eikelandsdalen. 
 

 
Vennesla sentrum fikk ny gateterminal i 2019. Det er bygd lengre og  
bedre plasserte busstopp på begge sidene av Sentrumsvegen. 
 I sydgående retning er det også sanntidstavle. Foto: Bjørne Jortveit 
 



   

 

26 

 

Tidligere sykkelparkering er flyttet litt og altså brukt på nytt. Sykkelparkering skal  
etableres også på motstående side. 
 
Vest-Agder fylkeskommune var oppdragsgiver, mens Vennesla kommune var byggherre. 

Anlegget er bygd av Fjellestad & Heggland AS. 

 

Hurtigladestasjon taxi 

 

På slutten av 2018 kjøpte Kristiansand Parkering en ny hurtigladestasjon, dedikert for 

el-taxi ved siden av en allerede etablert stasjon i Kvadraturen. Anlegget ble montert våren 

2019 og tatt i bruk av drosjene. Dette er et flott insentiv for taxieiere til å investere i el-

drevne drosjer. I budsjett 2020 ble midlene til hurtigladestasjon taxi økt. Det vurderes 

å bruke disse ekstramidlene på ved Sørlandets Sykehus og Kristiansand lufthavn Kjevik. 

 

Oppgradering av holdeplasser 

 

Kristiansand kommune fikk i 2019 tildelt 1 mill. kr i belønningsmidler til oppgradering av 

holdeplasser. Det gjaldt holdeplassene: Vigvollåsen, Hellemyr Terrasse og Hellemyr 

senter. Holdeplasstruktur på Hånes er gjennomgått. Det er ønske om å flytte stopp ved 

Vigvollåsen til nord for Timenesveien. Avklaringer med plan- og bygningsmyndigheten 

pågår. Holdeplassene på Hellemyr er ferdig prosjektert, og arbeidet settes i gang tidlig 

i 2020. 

 

I 2019 ble det bygd to busstopp i Strømsdalen på Rona i Kristiansand som ble 

delfinansiert med fylkesveimidler. De ble fullfinansiert med belønningsmidler fra avtalen 

2017-2019. 

 

 
Busstopp i Strømsdalen ved Rona i Kristiansand ble delfinansiert  

med midler fra belønningsavtalen 2017-2019.  

Foto: Vest-Agder fylkeskommune 
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Prosjekter finansiert av fylkesveimidler 

 

Når det gjelder kollektivtiltak i ATP-området for fylkesveimidler, har fylkeskommunen utført 

kollektivtiltak i Vennesla: Fv 7 Ravnåsveien tosidig stopp og Fv 405 Samkom ï snuplass.  

 
6.2 Kollektivprosjekt ï eksklusiv fysiske tiltak på vei 
 
I 2019 ble det innført automatisk passasjertelling alle bussene. På den måten kunne alle 
passasjerturer registreres, og et grunnlag for ny statistikk ble lagt. 2019 blir da basisår for 
senere års statistikk. Statistikk via billettsystemet var ikke nøyaktig nok. Det gjaldt blant 
annet skolekjøringen, der antall passasjerturer bare ble beregnet. 
 
 

6.3 Sykkel og gange ï ferdige prosjekt 
 
GS Viadukten - Lillesand sentrum 
 

 
21. juni 2019 ble fortau og sykkelfelt langs Jernbanegata i Lillesand åpnet 
Foto: Bjørne Jortveit 

 
Åpning av fortau og røde sykkelfelt fra Viadukten til Lillesands sentrum ble gjort med 
snorklipping 21. juni 2019. Daværende fylkesordfører, Gro Bråten, og daværende ordfører 
i Lillesand kommune, Arne Thomassen, klippet snor. 
 
Fortau og sykkelfelt er bygd langs Jernbaneveien, som er fylkesvei. Samtidig som dette 


